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اسما پورزنگی آبادی

واکنش ها به روند احیاء یک بازار کهن در کرمان؛

سرگردانیطرحهادربازارتاریخیقلعهمحمود!
همۀ طرح ها و ایده های احیای بازار تاریخی 
قلعه محمود مُرده به دنیا آمده است. اولین بار در 
دهۀ هشتاد خورشیدی بود که ایدۀ تبدیل این 
صنایع دستی  بازارچۀ  و  راسته  به  تاریخی  بازار 
جایی  به  اما  ایده  این  شد.  مطرح  کرمان  شهر 
نرسید. در اوایل دهۀ نود وعدۀ اتصال این بازار 
داده  خیابان  سوی  آن  در  میدان قلعه  بازار  به 
بازارچۀ  راه اندازی  قرار  و  قول  که  شد  اعلام  و 
صنایع دستی هم سر جایش باقی است. پس از 
این  احیای  و  رفته  فراتر  بازار  احیای  از  مدتی، 
جهاد  که  کاری  دادند؛  وعده  را  تاریخی  محلۀ 
دانشگاهی متولی آن شد. همان دوران بود که 
را  قلعه محمود  پنجشنبه های  رویداد  شهرداری 
و  این طرح  مرور  به  می کرد.  اجرا  بازار  این  در 
کم فروغ  نیز  دانشگاهی  جهاد  دیگر  برنامه های 
شد تا اینکه خردادماه امسال از سوی اتاق کرمان 
تولید و ساخت طلا«  راه اندازی »بازار  پیشنهاد 
از سوی استاندار و  ارائه و  بازار تاریخی  این  در 
شهردار کرمان تایید شد. اگرچه با تجربۀ طرح ها 
و ایده های کاغذی دو دهۀ گذشته چشم کسی 
آب نمی خورد که این یکی هم به جایی برسد 
اما مهم است که مقامات بدانند طرفداران تبدیل 
بازار تاریخی قلعه محمود به بازارچۀ صنایع دستی 

همچنان بر این خواسته اصرار دارند.
در این باره، مرتضی شجاع ـ هنرمند و نایب 
در  کرمان  استان  صنایع دستی  انجمن  رئیس 
را  طلا  »ساخت  گفت:  فردای کرمان  به  پاسخ 
نیز  زیرمجموعۀ صنایع دستی  نوعی  به  می توان 
راه اندازی چنین  با  نظر  این  از  آورد.  به حساب 
مرکزی در بازار قلعه محمود مخالفتی نداریم اما 
با این طرح که کارگاه های صنعتی در این بازار 
سنتی راه اندازی شود مخالفیم و مخالفت خود را 
اعلام هم کرده ایم و این را هم گفته ایم که اگر 
کارگاه های تولید سنتی طلا و جواهرسازی و یا 
کار روی نقره قرار باشد در حجره های این بازار 
این طرح حمایت می کنیم«.  از  راه اندازی شود 
وی افزود: »اما موضوع این است که این منطقه 
و این بازار تاریخی در شهر کرمان گوشت قربانی 
آن  احیای  برای  درستی  اقدام  هیچ کس  شده! 
انجام نمی دهد و فقط طرح و ایده ارائه می شود«.

داد:  ادامه  صنایع دستی  هنرمند  این 
بازار  اتصال  عنوان  با  طرحی  »سال هاست 
قلعه محمود به بازار میدان قلعه به صورت زیرگذر 

مطرح شده ولی مغفول مانده است«.
وی با اشاره به طرح ایجاد مرکز ساخت طلا 
مجاور  زمین  در  قیمتی  سنگ های  و  جواهر  و 
قلعه محمود  بازار  متری  چند  در  ملک  مسجد 
مس  شرکت  سرمایه گذاری  با  است  قرار  که 
شرکت  که  »کاری  داد:  توضیح  شود،  انجام 
خود  اجتماعی  مسئولیت های  راستای  در  مس 
بود  قرار  نیست.  انجام دهد هدفمند  می خواهد 
کنند  احداث  مرکزی  ملک چنین  کنار مسجد 
که تا الان خبری از آن نیست و اخیرا ایدۀ ایجاد 
مرکز ساخت طلا در بازار قلعه محمود را مطرح 
به عنوان شخص حقیقی  بنده،  نظر  به  کرده اند. 
دارند  بازار  این  برای  که  برنامه هایی  حقوقی  و 
کارشناسی شده نیست و در حد ایده است. اگر 
بازار وجود داشت  این  احیای  برای  قصد جدی 
طرح اول و دوم )راه اندازی بازارچۀ صنایع دستی 
بازار به راستۀ میدان قلعه( مغفول  و اتصال این 

نمی ماند«.
این طرح ها کمک  به  افزود: »شهرداری  وی 
نکردند،  حمایت  هم  دولتی  ادارات  نکرد، 
صنایع دستی  قبال  در  اجتماعی  مسئولیت های 
و  نیست  کارشناسی شده  طرح ها  مانده،  مغفول 
بیش تر در حد ایده است. امروز که با شما صحبت 
می کنم هیچ طرح جامع کارشناسی شده ای در 
صنایع دستی  حوزۀ  در  حتی  قلعه محمود  بازار 
این  که  »سال هاست  داد:  ادامه  وی  نداریم«. 
فقط  و  نیفتاده  اتفاقی  اما  داشته  وجود  طرح ها 
هر بار می آیند ایده را تغییر می دهند در صورتی 
که با وضع موجود، حتی اگر بازار قلعه محمود به 
کارگاه ساخت طلا هم تبدیل بشود )بهره برداران( 

دچار مشکل خواهند شد«.
دفاع از ایدۀ بازارچۀ صنایع دستی

این  بر  صنایع دستی  هنرمندان  برخی 
موقعیت  بازار،  این  معماری  دلیل  به  باورند 

بازارچۀ  ایجاد  برای  دارد  که  شرایطی  و  مکانی 
صنایع دستی مناسب نیست و از این ایده روی 
گردانده اند. شما این نظرات را می پذیرید؟ نایب 
به  انجمن صنایع دستی کرمان در پاسخ  رئیس 
ما  »مشکل  گفت:  فردای کرمان  پرسش  این 
بسازیم  را  چیزی  نیستیم  حاضر  که  است  این 
آماده  برایمان  قبل  از  داریم همه چیز  انتظار  و 
باشد«. شجاع افزود: »بازار قلعه محمود یک زمانی 
با همین مردم و همین  در همین شهر کرمان 
دسترسی ها و همین معماری و همین فرهنگ 
بود که  است. سال های سال  بوده  زنده  و  فعال 
میدان قلعه  بازار  و  بازار  این  در  ما  همشهریان 
فعالیت می کردند و موفق بودند. الان هم اتباع 
و  دارند  فعالیت  بازارها  این  کشورهای دیگر در 
موفق هستند. موقعیت مکانی و دسترسی همان 
به  فرصت  این  از  نداریم  همت  ما  ولی  است 

بهترین شکل استفاده کنیم«.
وی با بیان اینکه از لحاظ دسترسی این بازار 
موقعیت مناسبی دارد و فاصلۀ کمی از مجموعۀ 
بازار تاریخی شهر که یکی از مهم ترین مقاصد 
گردشگری است دارد، اظهار کرد: »محله فهادان 
یزد کاملا حاشیۀ شهر است و دسترسی به آن 
پیاده  باید  زیادی  مسافت  است.  سخت  خیلی 
برویم تا به آن برسیم ولی این محله، به همت 
دولت و بخش خصوصی احیا شده و رونق دارد 
و مسافر و گردشگران زیادی هم به آنجا می روند 
در حالی که در مقایسه با بازار قلعه محمود کرمان 

دسترسی سخت تری دارد«.
برای  را  بازار  این  که  »کسانی  گفت:  وی 
تبدیل به بازارچۀ صنایع دستی مناسب نمی دانند 
را  گنجعلی خان  کاروانسرای  و  دارند  الگویی 
تبدیل  کرد  فراموش  نباید  اما  می زنند  مثال 
مهم  مرکز  یک  به  گنجعلی خان  کاروانسرای 
اگر در  برد.  عرضۀ صنایع دستی 10 سال زمان 
بازار قلعه محمود هم به اندازۀ کافی تلاش کنیم 
گنجعلی خان  کاروانسرای  مثل  دیگر  سال   10

جایگاه خوبی پیدا می کند«.
این هنرمند صنایع دستی افزود: »اما متاسفانه 
صنایع دستی  خصوصی  بخش  در  را  همت  این 
هستم  آن  از  عضوی  هم  خودم  که  کرمان 
این بی انگیزگی دلایل گوناگون  البته  نمی بینم. 
می خواهد  که  دارد. کسی  اقتصادی  و  فرهنگی 
باید  سال  چندین  شود  مستقر  بازار  این  در 
این  و  بیفتد  جا  تا  بدهد  هزینه  خود  جیب  از 
سرمایه گذاری برای بسیاری از هنرمندان سخت 
و حتی ناممکن است. از طرفی، نیروی محرکه ای 
هم از طرف دولت وجود ندارد که انگیزه را در 

هنرمندان ایجاد کند«.
وی هشدار داد: »در حال حاضر این بازار با 
مشکلات امنیتی و حضور اتباع بیگانه و مالکیت 
و ... مواجه است. اگر پروژۀ ایجاد مرکز ساخت 
بشود  اجرا  بازار  این  در  شرایط  همین  در  طلا 

نتیجه نخواهد داد«.  
عملکرد بد شهرداری

به  پاسخ  در  گفت وگو  این  ادامۀ  در  شجاع 
این پرسش که رویدادهایی مثل پنجشنبه های 
که  قلعه محمود  بازار  سه شنبه  یا  قلعه محمود 
شهرداری در این بازار تاریخی و با هدف رونق آن 
و کشاندن جمعیت به این بنای تاریخی برگزار 
کرد:  اظهار  می کنید؟  ارزیابی  چطور  را  کرده 
»یکی از دلایلی که بازار قلعه محمود رونق نگرفته 
اقدامات است. کیفیت کار شهرداری در  همین 
این رویدادها بسیار پایین بوده است«. وی افزود: 
»اعتباری که باید به هنر و هنرمند داده می شد 
در برنامه هایی که در دوره های قبلی در این بازار 

اجرا می شد را شاهد نبودیم. در دورۀ جدید هنوز 
به طور دقیق نمی دانیم شهرداری در این بازار چه 

برنامه ای قرار است اجرا کند«.
وی ادامه داد: »اگر قرار است به کار هنری 
اعتبار و بها داده شود نباید آثار هنری روی میز 
و  جوراب فروشی  کنار  در  دررفته  زهوار  آهنی 
بعد  و  و آش فروشی عرضه شود  لواشک فروشی 

توقع داشته باشیم که رونق هم بگیرد!«.
میزی   100 از  »متاسفانه  شد:  یادآور  وی 
به صنایع دستی  رویدادها  این  که شهرداری در 
آن  درصد   50 از  بیش  می داد  اختصاص 
پایین  کار  کیفیت  وقتی  نبود.  صنایع دستی 
بیاید مخاطب یک بار که ببیند، می رود و دیگر 
برنمی گردد. این در بیزینس یک اصل است که 
یک مشتری خوب یک مشتری می آورد و یک 

مشتری بد 10 مشتری را می برد!«.
این عملکرد  اینکه ما مخالف  بیان  با  شجاع 
افزود:  بودیم،  قلعه محمود  بازار  در  شهرداری 
»پیشنهاد ما این است که این بازار تاریخی به 
از  و  شود  واگذار  خصوصی  بخش  سرمایه گذار 
فضای بیرون تا داخل کاملا بازسازی و تکمیل 
شود و بعد هنرمندان صنایع دستی در آن مستقر 
شوند«. وی ادامه داد: »اینکه بخواهیم به مرور 
تجربۀ  بزنیم  رقم  را  کاری  اجبار  با  و  کم کم  و 
چندین سالی که بازار قلعه محمود داشته نشان 

می دهد موفقیتی حاصل نخواهد شد«. 
60 سال غفلت

در  کرمان  انجمن صنایع دستی  رئیس  نایب 
پاسخ به این پرسش که پیشنهاد شما این است 
صنایع دستی  کاربری  همان  قلعه محمود  بازار 
تهیه  آن  برای  جامع  طرحی  ولی  باشد  داشته 
و به سرعت مرمت و احیا شود؟ گفت: »از سال 
کرمان  و  ایران  در  صنایع دستی  سازمان   42
فعالیت داشته است. در تمام 60 سال گذشته، 
را هم  این  به جز کاروانسرای گنجعلی خان که 
بیامرزد  را  گنجعلی خان  پدر  خدا  بگوییم  باید 
تجاری  فضای  به  متر  یک  دولتی  نهاد  هیچ 

صنایع دستی در کرمان اضافه نکرده است«.
نکرده اند  اضافه  چیزی  »نه تنها  افزود:  وی 
که طرح های راه اندازی بازار صنایع دستی را هم 
دارند تغییر می دهند و ما مخالف این وضعیت 
هستیم«. وی ادامه داد: »اگر قرار باشد مثل آنچه 
بشود،   کار  شده  انجام  بازار  این  دربارۀ  حالا  تا 
ایده های جدید هم به نتیجه نمی رسد«. شجاع 
بازار  تاکید کرد که مرمت و احیا و تبدیل این 
کار  و  به طرح جامع  نیاز  بازار صنایع دستی  به 

کارشناسی و عزم و ارادۀ جدی دارد. 
مشکلات تلمبارشده

کاظم حسین زاده ـ معاون سابق صنایع دستی 
مدیرکل  فعلی  مشاور  که  کرمان  استان 
است،  صنایع دستی  حوزۀ  در  میراث فرهنگی 
همان زمان که ایدۀ اتاق کرمان مبنی بر تبدیل 
بازار قلعه محمود به بازار ساخت طلا ارائه شد، در 
و  اعلام  را  فردای کرمان مخالفت خود  به  پاسخ 
تاکید کرد که موافق این هستیم این بنا به بازار 

صنایع دستی تبدیل شود.
استانداران  »تاکنون  گفت:  این باره  در  وی 
پیگیری  و  رفتند  و  آمدند  زیادی  مدیران  و 
زیادی انجام شد تا بازار قلعه محمود به بازارچۀ 
صنایع دستی تبدیل بشود ولی به نتیجه نرسید«. 
وی با بیان اینکه این بازار مشکلاتی از جمله در 
حوزۀ مالکیت دارد، افزود: »زمانی که مسئولیت 
 17،18 حدود  داشتم  را  صنایع دستی  معاونت 
اوقاف  به  فقط  قلعه محمود  بازار  دربارۀ  نامه 
گردشگری  میراث فرهنگی،  کارگروه  در  نوشتم. 

مطرح  را  موضوع  هم  استان  صنایع دستی  و 
کردیم«.

انجام  بازار  این  در  »اقداماتی  داد:  ادامه  وی 
شد ولی مشکلات زیادی دارد. بخشی از مالکیت 
آن در اختیار اوقاف و بخشی در اختیار شهرداری 
مالکان خصوصی  به  و بخشی هم مربوط  است 
هم  بازار  این  از  بخشی  در  است.  آن  وارثان  و 

افغانستانی ها ساکن هستند«.
مشکلات  این  اینکه  بر  تاکید  با  حسین زاده 
باید برطرف شود، اظهار کرد: »این بازار  بخشی 
از میراث فرهنگی استان است و اینکه بلااستفاده 
بازار  به  که  بهتر  چه  و  نیست  خوب  بماند 

صنایع دستی تبدیل شود«. 
دفاع از ایدۀ بازار صنایع دستی 

نسبت  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  وی 
صنایع دستی  بازارچۀ  از  بازار  کاربری  تغییر  به 
به بازار ساخت طلا حساسیت و نگرانی ندارید؟ 
بازار  که  هستیم  این  موافق  »قطعا  کرد:  اظهار 
تبدیل  صنایع دستی  بازارچۀ  به  قلعه محمود 

شود«.
تاریخی  خانۀ  تبدیل  اینکه  بیان  با  وی 
در  هم  صنایع دستی  عرضۀ  مرکز  به  اشیدری 
دست پیگیری است و به بخش خصوصی واگذار 
زودتر  هرچه  ایده  این  »امیدوارم  گفت:  شده، 

محقق شود«.
مشاور صنایع دستی مدیرکل میراث فرهنگی 
استان کرمان افزود: »با تبدیل بازار قلعه محمود 
به بازار صنایع دستی موافقیم ولی شرط اول این 

است که مشکلات آن برطرف شود«.
وی ادامه داد: »این بازار دهه هاست که راکد 
دوباره  بخواهد  تا  باشید  مطمئن  است.  مانده 
باید  دهه  چندین  برگردد  اقتصادی  چرخۀ  به 
بگذرد. بنابراین، هرچه زودتر باید تعیین تکلیف 
قزوین  »در  کرد:  بیان  حسین زاده  شود«. 
کرمان  قلعه محمود  بازار  همین  مشابه  بازاری 
داشتند  متعدد  مالکیت  و  با همین مشکلات  و 
گذاشتند  وقت  آن  برای  سعدالسطلنه(.  )بازار 
صنایع دستی  بازار  به  و  کردند  سرمایه گذاری  و 
تبدیل شد و اکنون شرایطی پیدا کرده که وزارت 
جهانی  ثبت  را  آن  دارد  قصد  میراث فرهنگی 
موافقیم  ما  »قطعا  کرد:  خاطرنشان  وی  کند«. 
بازار قلعه محمود هم به بازار صنایع دستی تبدیل 
ایده  همین  بازار  این  برای  ما  اولویت  و  شود 

است«.
نگاه اقتصادی شهردار به هنرهای سنتی

همۀ  در  که  کرمان  شهرداری  موضع  اما 
بازار  احیای  پای  یک  گذشته  سال های 

قلعه محمود بوده در این باره چیست؟
محسن تویسرکانی ـ شهردار فعلی در نشست 
خبری اخیر خود در پاسخ به فردای کرمان دربارۀ 
احداث مرکز  پیگیری طرح  با وجود  اینکه چرا 
ساخت طلا در مجاور مسجد ملک، با طرح ایجاد 
مرکز ساخت طلا در بازار قلعه محمود در نزدیکی 
آن موافقت کرده آن هم در شرایطی که به عنوان 
شهردار، دبیر شهر ملی صنایع دستی کرمان نیز 
هست و قاعدتا باید مدافع تبدیل این بازار به بازار 
صنایع دستی باشد؟ گفت: »الان موزه بانو حیاتی 
به عنوان مرکزی برای عرضۀ صنایع دستی فعال 
است. فروشگاهی موسوم به سی سی هم داشتیم 
که صنایع دستی عرضه می کرد. اما واقعیتی وجود 
اقتصادی  توجیه  اینکه صنایع دستی  آن  و  دارد 
ندارد«. وی در واقع دلیل راکد ماندن پروژه های 
بازار قلعه محمود و مجموعۀ سی سی را ضعف در 

حوزۀ گردشگری شهر کرمان اعلام کرد!
نتوانستیم شهر  »تاکنون،  افزود:  تویسرکانی 
کرد:  تاکید  وی  بکنیم«.  گردشگران  پاخور  را 
»نتوانسته ایم زیرساخت و محیط مناسبی برای 

حضور گردشگر در کرمان، فراهم کنیم«. 
این موضع شهردار در حالی است که به دلیل 
جایگاه والای فرهنگی صنایع دستی و برای کمک 
به اقتصاد آن، همواره از سوی دولت حمایت هایی 
از جمله معافیت مالیاتی یا ارائۀ تسهیلات مالی 
صنعتگران  و  هنرمندان  تا  شده  لحاظ  یارانه  و 
و  ملی  و  تاریخی  میراث  از  بخش  این  بتوانند 
فرهنگی ایران را حفظ کنند. شهردار کرمان اما 
ظاهرا به صنایع دستی نگاه صرفا اقتصادی دارد 
و به دنبال کاربری ای برای بازار قلعه محمود است 

که صرفا توجیه اقتصادی داشته باشد!  

در نشست شورای سالمندان 
استان مطرح شد؛ 

کرمان شهر دوستدار 
سالمند می شود

شورای  مشترک  نشست  جامعه:  گروه 
کرمان  استان  مناسب سازی  ستاد  و  سالمندان 
با موضوع بررسی طرح پایلوت استان کرمان به 
عنوان یکی از هشت شهر دوستدار سالمند در 

کشور برگزار شد.
این  در  کرمان  استان  بهزیستی  مدیرکل 
نشست با اشاره به احصاء اولویت های سالمندی 
از  یکی  به عنوان  کرمان  اینکه  »علیرغم  گفت: 
هشت شهر پایلوت دوستدار سالمند در کشور 
شناخته شده است اما زیرساخت های این شهر 
باید  و  نیست  آماده  سالمندی  زندگی  برای 

اقدامات لازم در این راستا انجام شود«.
به  توجه  »با  افزود:  وحیدزاده  علیرضا 
ما در خصوص  تاریخی شهرهای  عقب افتادگی 
مسئلۀ مهم مناسب سازی محیط و وجود فضای 
افراد  موثر  و  حداکثری  استفادۀ  برای  مناسب 
امکانات  از  سالمندان  به ویژه  محدودیت  دارای 
موجود در سطح جامعه، شهر کرمان هم از این 

قاعده مستثنی نبوده است«.
وی ادامه داد: »علیرغم پتانسیل های ارزندۀ 
سال های  در  که  گسترده ای  اقدامات  و  موجود 
اخیر به همت دستگاه های متولی به ویژه مجموعۀ 
بهزیستی در کرمان انجام شده متاسفانه هنوز 
امکانات مناسبی به طور گسترده و فراگیر برای 
سالمندان فراهم نشده است و تلاش های صورت 
جامعه  برای  قبولی  قابل  نمای  و  جلوه  گرفته 
با  است  »لازم  شد:  یادآور  زاده  وحید  ندارند«. 
یک برنامه ریزی و حرکت جهادی بخش زیادی 
کوتاهی جبران  زمانی  بازۀ  در  کمبودها  این  از 
شود تا اثرات تلاش ها و اقدامات بسیاری که به 

انجام رسیده است، ملموس تر شود«.  
به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیستی 
مراکز  به  اشاره  با  ادامه  در  وی  کرمان،  استان 
گفت:  کرمان  در  سالمندان  برای  شده  ایجاد 
»در حال حاضر ۹ مرکز شبانه روزی و مراقبتی 
سالمندان در استان کرمان فعال است که 6 مرکز 
در شهر کرمان و ۳ مرکز نیز در شهرستان های 
انار فعال هستند، همچنین ۳  رفسنجان، بم و 
مرکزمراقبت های روزانۀ سالمندان نیز در کرمان 
فعالیت می کنند که در کنار این مراکز ۹ بنیاد 
فرزانگان هم خدمات مختلف را در مرکز استان 
از  که  می دهند  ارائه  مردم  به  شهرستان ها  و 
این تعداد ۳ بنیاد در شهر کرمان و 6 بنیاد در 
رابر،  زرند،  شهرستان های رفسنجان، سیرجان، 

بافت و شهربابک فعالیت می کنند«.
بیان  کرمان  استان  بهزیستی  مدیرکل 
های  خانه  ایجاد  برای  استان  در  »تقاضا  کرد: 
سالمندان زیاد است اما سیاست بهزیستی کشور 
استقلال  برای حفظ  تشکیل خانه های کوچک 

سالمندان و شان و شخصیت آن ها است«.
گفت:  نشست  این  در  نیز  کرمان  استاندار 
که  است  واقعیتی  جامعه،  سالمندی  »افزایش 

علت اصلی آن کاهش موالید است«.
محمدمهدی فداکار افزود: »از سویی امروزه 
مسئلۀ حمایت و تکریم سالمند و بزرگترها در 
جامعه و خانواده به تناسب کمتر شده است، لذا 
ضرورت دارد که نهادهای مدنی به آن بپردازند «. 
وی خاطرنشان کرد: »سالمندی، امری  اجتماعی 
است و وقتی موضوعی اجتماعی شد به شدت 
تنوع  می شود،  مختلف  ابعاد  دارای  و  متنوع 
نیازهای حوزه های سالمندی امروز قابل مقایسه 
تسهیل  بر  تاکید  با  فداکار  نیست«.  گذشته  با 
اینترنتی در  مواردی همچون خدمات تلفنی و 
حوزۀ درمان، بیمه ها، خرید کالا و... را برای رفاه 
جامعه و گروه سالمندی گفت: »سالمندی در 
آن  پاسخگویی  بنابراین  افتاده،  اتفاق  فرآیندی 

هم فرآیند است و یک شبه محقق نمی شود«.
مناطق  از  بسیاری  در  اینکه  بیان  با  وی 
به  نسبت  اجتماعی  پذیرش  استان ها،  و 
کرد:  اظهار  ندارد،  وجود  سالمندان  خانه 
»ساختارسازی در حوزۀ سالمندی باید متناسب 
و  باشد  منطقه  فرهنگ  و  اجتماعی  مسائل  با 
متناسب با پذیرش اجتماعی واقعیت های موجود 

برنامه ریزی کنیم«.

خبر


